

كلمة الرئيس

أعزائي أعضاء الهيئة اللبنانية للتاريخ الأحيّة،
لقد اعتدنا في لبنان على التحديات الدائمة والتي مهما
كبرت فإنّها لن تمنعنا من المثابرة والسعي الدائم للسير
قدماً في رسالتنا التربويّة. من هنا ستلاحظون في نشرتنا
استمرار الزخم في نشاطاتنا كما ونوعاً، والتي قد يكون
أبرزها لقاءنا في 27 آب الفائت في جمعية عمومية ربما هي
الأكبر في تاريخ الهيئة حتى الآن وذلك لمراجعة عملنا،
وإعادة قراءة رسالتنا وقيمنا على ضوء هذا العمل وعلى
ضوء التحديات القادمة وحاجات مجتمعنا، والتفكير سوياً في
كيفية تطوير هذه الرسالة.
فلكم منا كلّ الامتنان لالتزامكم وحماسكم ودعمكم
وإيمانكم برسالة الهيئة. ووعده أيضاً بالوفاء لهذا الالتزام
ولرسالتنا المتجدّدة وقيمها.



موارد تعليمية

وتمّ نشرهما!

احتفلت الهيئة اللبنانية للتاريخ بإطلاق دليلين مساعدين
للمعلّمين ضمن سلسلة "مسارنا في تطوير تعليم التاريخ"، وذلك
في المكتبة الوطنية في 30 من آب 2022 وذلك برعاية وزير
التربية والتعليم العالي في لبنان الدكتور عباس الحلبي ممثلاً
برئيسة المركز التربوي للبحوث والإنماء د. هيام إسحق وبمشاركة
كوكبة من عائلة الهيئة وأعضائها وأساتذة جامعيين ومدراء مدارس
أنثوا على العمل وإشادوا بأهميته. يأتي المشروع بالشراكة مع
مشروع بناء السلام في برنامج الأمم المتحدة الإنمائي وبالتعاون مع
مركز الدراسات اللبنانية في الجامعة اللبنانية-الأميركية. يقدّم
الدليلان نهجاً معرفياً لتدريس التاريخ، ويشملان إطاراً مفاهيمياً،
ومجموعة من ثلاثة وحدات تعليمية في كلّ دليل، وجعبة من
الاستراتيجيات الخاصّة للمعلّمين/ات. تفضّلوا زيارة موقعنا
الإلكتروني lahlebanon.org للاطلاع على الدليلين المتاحين لكل
معلّمي الحلقتين المتوسطة والثانوية.



لقاء

الهيئة تجدد رسالتها

اجتمعت الهيئة العمومية في لقاءها السنوي في 27 آب 2022 في بعقلين. ولقد خصّ الاجتماع لمراجعة رسالة الهيئة وأهدافها. تمّ تنظيم 3 جلسات تمكّن من خلالها الأعضاء بالعمل معاً في مجموعات لمراجعة المهمة، وإعادة صياغة الأهداف بحيث تعكس تطوّر الهيئة في العقد الأخير، واقتراح مسارات وأنشطة جديدة لمساعدة اللجنة الإدارية في التخطيط. كل الشكر لأعضاء اللجنة الإدارية ليلي زهوي ومايا عبّاس وأميرة الحريري وجمال عرفات الذين تولّوا تيسير الجلسات، والرئيسة السابقة نايلة حمادة التي استضافت اللقاء. وكان لقاءنا بعد غياب طويل فرضته علينا جائحة كورونا من أجمل ما حملة النهار، نتطّلع معاً للقاء في الصيف المقبل!



تطوير مهني

جولة مشاغل منصّة مصادر

تمّ اختتام جولة مشاغل منصّة مصادر لهذا الصيف بتقديم مشغل في الرابطة الثقافية في طرابلس في 9 - 10 أيلول 2022 وشاركت فيه مجموعة من الزملاء، أساتذة التاريخ في طرابلس والشمال. ولقد حرص الميسران د. أمين الياس والأساتذة ليلي زهوي، على تعريف المشاركين بالمنصّة وكيفية استخدامها وتمارينهم على تنزيل وتحميل المستندات. تهدف المنصّة إلى دعم معلّّات ومعلّمي التاريخ في لبنان والعالم العربي لإدخال مقاربات جديدة إلى صفوفهم تعتمد على استخدام وتحليل المصادر.



في الإعلام

استضافة رئيس الهيئة في برنامج "حبة حنطة"

استضافت مجموعة نورسات رئيس الهيئة د. أمين الياس من خلال مقابلة في برنامج "حبة حنطة" الذي يقدمه الإعلامي جان صدقة عبر تبلي لوميار. أتى اللقاء في إطار إطلاق الهيئة كتاب "نحو مسار لتطوير تعليم التاريخ في لبنان" الذي قام الدكتور الياس بتنسيقه وصياغة خلاصات وتوصيات المؤتمر. تمت الإضاءة على أهمية إطلاق مسار لتطوير مادة التاريخ في المدرسة أكان من حيث تجديد النظرة إلى مادة التاريخ على أنها مجال معرفي وليس مادة للحفظ والتلقين، واعتماد تعدد المناظير في تعليم التاريخ، وتحويلها من حالتها الجامدة إلى مادة تجعل الطلاب مشاركين في بناء معرفتهم التاريخية. كما عرض د. الياس إلى ضرورة تيسير العمل على المستندات التاريخية، بما يرافقه هذا المسار من تطوير الكفايات والقدرات عند المتعلمين.



استضافة الأستاذة نائلة حمادة في برنامج "عالموعد" على قناة مريم

استضافت قناة مريم الأستاذة نائلة حمادة في حوار مع الإعلامي روي جريش في برنامج "على الموعد". ركز الحوار حول الدليلين الذين اطلقتها الهيئة ضمن سلسلة "مسارنا في تطوير تعليم التاريخ". ولقد كانت مناسبة لتعريف الجمهور بالهيئة ومجالات عملها، وعرض الدليلين وربطهما بتطوير مقاربات جديدة لتدريس التاريخ تساهم في بناء الإنسان في لبنان.

ندوة

التعاون بين الهيئة ومؤسسة التراث اللبناني

"عائد من جهنم" هو عنوان الكتاب الذي دارت حوله الندوة المنظمة من قبل مؤسسة التراث اللبناني في جامعة الروح القدس - الكسليك بالتعاون مع الهيئة اللبنانية للتاريخ، والتي تأتي ضمن سلسلة ندوات بدأت في الصيف الماضي. يروي علي أبو دهن، المعتقل السابق في السجون السورية، تجربته في الاعتقال ويلقي الضوء على هذه القضية المستمرة والتي لا تزال مهمشة من قبل السلطات اللبنانية. ولقد ساهم رئيس الهيئة د. أمين الياس في المناقشة وأشار إلى أهمية الشهادات الحيّة في الدفع في مسألة التعامل مع الماضي الحساس وبناء سلام مستدام في لبنان.



Message from the president

Dear members of the Lebanese Association for History,
 Despite becoming accustomed to constant challenges, and no matter how big they become, we will not be prevented from striving and moving forward to meet our educational mission. You will notice in this issue of the newsletter a surge of energy and a continuation of activities, both in terms of quantity and quality, the most dear to me remains our General Assembly meeting on August 27, a meeting that is perhaps the largest in the history of LAH until now dedicated to review our work, revise our mission and objectives, revisit LAH's values in the light of its work, and in light of the upcoming challenges and needs of our society. All my gratitude to you for your commitment, enthusiasm, support and belief in the mission of the Association. We promise to honor this evolving mission and renew our commitment to our values.



Resources

LAH's Two Guides are Out!

LAH launched the publication of two guides dedicated to history teachers in Lebanon on August 30, 2022 at the National Library, Sanayeh, Beirut. The project comes as part of LAH's mission to contribute to the development of history education in Lebanon, in partnership with the Peace Building Project at UNDP - Lebanon and in collaboration with the Centre for Lebanese Studies at LAU. The event, sponsored by the Minister of Education and Higher education in Lebanon Dr. Abbas Al Halabi represented by CRDP President Dr. Hiam Ishak, was attended by a number of LAH members, history teachers and academicians and school directors who pointed out to the significance of this initiative and its importance for history teaching. The guides present disciplinary approaches for teaching history and include a theoretical framework, three detailed units in each guide, and Teachers' corner. They represent an exploration into incorporating Dealing with the Past into mainstream history education. Visit our website lahlebanon.org to check out the two guides!



Meeting

LAH RENEWS ITS MISSION!

LAH's Annual Assembly was held in Baakline on August 27, 2022. The meeting was dedicated to conduct a revision of LAH's Mission and Objectives. Through three sessions, members were engaged in group activities that aimed at revising the Mission, refocusing the Objectives to reflect LAH's growth through the last decade, and to suggest new paths for the Association. Many thanks to the members of the Admin Committee, Layla Zahwi, Maya Abbas, Amira Haririi and Jamal Arafat for facilitating the sessions and to LAH's Ex-President Nayla Hamadeh for hosting the event. Coming together after a long period of Covid related restrictions was the highlight of the day! Looking forward to next year's meeting.



Professional Development

Round of Workshops for Massader

The closure of the Massader round of workshops took place in Tripoli at the Cultural Association - Al Rabita Al Thakafia - on September 9 and 10, 2022. Participants were introduced to the platform and were trained through hands-on activities on how to upload and download sources. The workshop was facilitated by Dr. Amin Elias and Mrs. Leila Zahoui and attended by a good number of teachers and educators from Tripoli and the North. Massader.net supports history teachers in Lebanon and the Arab World as they introduce new approaches based on using sources in teaching history.



Media

TV Program “Habbet Hinta” interviews LAH President - Media

LAH’s President was invited by Noursat for an interview with Jean Sadaka, host of the “Habbet Hinta” program on Tele lumiere. The invitation coincides with the launch of LAH’s book entitled “Towards a Path for Developing History Education in Lebanon” by Dr Elias, who edited the book, stressed on the importance of developing history education in schools through disciplinary approaches away from an exercise in memory towards an approach that revives it and incorporates multiple narratives. He also highlighted the role of history education in building learners’ skills and their capacity to use sources to enable them to contribute to building historical knowledge.



3al Maw3ad” interviews Mrs. Nayla Hamadeh - Media

Nayla Hamadeh was interviewed on Mariam TV by Roy Jreish in his program “3al maw3ad”. The interview focused on the two guides launched by LAH as part of its “Masaruna Fi Taaleem Al Tareekh” publication series. Nayla introduced LAH and its fields of work and presented the guides and how they contribute to developing new approaches to teaching history in Lebanon with the main goal of building people’s capacities.

Roundtable

LAH and Lebanese Heritage Foundation

“Returning from Hell” was the focus of the roundtable organized by USEK’s Lebanese Heritage Foundation in collaboration with LAH. The event, which took place on September 8 and was streamlined online, is part of a series of roundtables launched this summer. The book, written by ex-detainee in Syria Mr. Ali Abou Dehn, tells his story in detention and sheds light on this still unresolved case marginalized by the Lebanese authorities. LAH’s President Dr. Amin Elias contributed to the discussion shedding light on the importance of such testimonies in contributing to dealing with the past and building sustainable peace in Lebanon.

